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هامون همچنان خشک استطلب ایران از طالبان
 مذاکرات با افغانستان باوجود سال ها تلاش بی سرانجام دیپلماتیک برای تأمین حقابه 

هامون ادامه دارد
 خشک شدن هامون زمینه بروز آسیب های گسترده محیط زیستی در منطقه را 

افزایش داده است

 نام شهدا 
زینت بخش کوچه ها

رئیس کمیسیون نامگذاری شورای شهر تهران 
در گفت وگو با همشهری فرایند تغییر نام معابر 

را تشریح کرد

مدیریت شهری دوره ششم، 
تغییر نام معابــر و اماکن 
عمومی را با بهره گیری از 
منویات مقام معظم رهبری 
کمیســیون  اولویت  در 
نامگذاری قرار داده است و ازاین رو نامگذاری 
معابر به نام شهدا و همچنین مفاخر، مشاهیر، 
فرهیختگان و ... با جدیت پیگیری می شود. در 
راستای همین رویکرد نرگس معدنی پور، رئیس 
کمیسیون نامگذاری و تغییر نام معابر و اماکن 
عمومی شورای اسلامی شــهر تهران از تغییر 
نام 2 معبر جدید پایتخت به نام شهیدان »جانی 
بتِ اوشانا فقی بکلو« و »حمیدرضا الداغی« خبر 
داده است. برای حک شدن نام این دو شهید و 
به طورکلی تغییر نام معابر، فرایندی باید طی 
شود که رئیس کمیســیون نامگذاری معابر و 
اماکن عمومی تهران در گفت وگو با همشهری آن 

را تشریح کرده است.

کمیســیون نامگذاری معابر چند 
عضو دارد و چه کســانی در این کمیسیون 

تصمیم گیرنده هستند؟
این کمیسیون دارای اعضای اصلی و مدعو هستند 
و اعضای اصلی حق رأی دارنــد. 3نفر از اعضای 
کمیسیون فرهنگی اجتماعی و معاون ارتباطات و 
امور بین الملل شورای اسلامی شهر تهران و رئیس 
مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران 
اعضای اصلی محسوب می شوند. نمایندگان بنیاد 
شهید و امور ایثارگران تهران بزرگ، فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی هم به عنوان عضو مدعو ثابت در 
تمام جلسات حضور دارند و به تناسب نوع و موضوع 
نامگذاری، مدعوین دیگری همچون کارشناسان 
خبره در حوزه های فرهنگی، هنــری، تاریخی، 
تهران شناسی و... و گاهی اوقات رؤسای سازمان ها و 
دستگاه های درخواست کننده بنا به نیاز نیز دعوت 

می شوند.
در مناطق هم شاهد شکل گیری 
کمیته های نامگذاری هســتیم. درخصوص 
ضرورت این کمیته هــا و اعضای آن توضیح 

دهید؟
تشــکیل کمیته های نامگذاری مناطق در ادوار 
گذشته در شورا تصویب شــده است؛ ولی خیلی 
فعال نبودند. تلاش ما در کمیســیون نامگذاری 
دوره ششم این بوده که این کمیته ها فعال شوند 
و بررسی های کارشناسی لازم در مناطق، توسط 
کمیته های نامگذاری به درســتی صورت گیرد و 
سپس پیشنهادها برای تصمیم نهایی به کمیسیون 
نامگذاری در شــورا ارسال شود. به همین منظور 
موضوع تغییر نام معابر ابتــدا در مناطق مطرح 
و مواردی چون پیشــینه تاریخی و هویتی معبر 
و خیابان موردنظر، بررســی می شود. درصورت 
عدم مغایرت تغییر نام براساس آیین نامه نامگذاری، 
پیشــنهاد طی یک صورتجلســه بــه دبیرخانه 
کمیسیون ارســال و در دســتور کار کمیسیون 
قرار می گیرد. از آنجایی که در ابتدای دوره ششم 
به خاطر نامگذاری های دوره قبل شــورا با حجم 
زیادی از اعتراضات مردمی مواجه شدیم، تصمیم 
گرفتیم که کمیته های نامگذاری مناطق با رویکرد 
جدیدی فعال شوند. شهردار منطقه رئیس کمیته 
نامگذاری منطقه  و مدیر روابط عمومی هم دبیر 
کمیته است. علاوه بر معاون امور اجتماعی فرهنگی 
منطقه و نماینده بنیاد شهید، دبیر کمیته می تواند 
از امام جماعت مســجد، فرمانده مقاومت بسیج، 
فرهیختگان، معتمدین و شــورایاری محله هم 

باتوجه  به معبر موردنظر دعوت به عمل آورد.
برخــی از خانواده های شــهدا، 
هنرمندان و... درخواست تغییر نام معبر دارند. 
چگونه باید این درخواست را ثبت و پیگیری 

کنند؟ 
خانواده معظم شــهدا، فرهیختگان، هنرمندان، 
افراد شاخص در حوزه های دینی، علمی، فرهنگی 
و هنری ساکن هر منطقه می توانند به شهرداری 
منطقه مراجعه و پیشــنهاد و درخواست خود را 
ارائه دهنــد. این پیشــنهاد در کمیته نامگذاری 
منطقه بررسی و به همراه مستندات موردنظر به 
دبیرخانه اجرایی کمیسیون نامگذاری در مرکز 
ارتباطات ارسال می شــود. پس از بررسی کامل، 
مستندات برای تأیید به کمیته نظارتی نامگذاری 
شورای شهر تهران ارسال و در نهایت هم در دستور 
جلسه کمیسیون نامگذاری معابر و اماکن عمومی 

قرار می گیرد.
ملاک تصمیم گیری کمیسیون برای 

نامگذاری چیست؟
کمیسیون نامگذاری دارای آیین نامه کاملی برای 
نامگذاری اســت که در دوره اول شــورا تدوین و 
در ادوار گذشــته تکمیل شــده اســت. ملاک 
تصمیم گیری کمیسیون نامگذاری، رعایت دقیق 
آیین نامه نامگذاری مصوب شوراســت؛ لذا بعد از 
طی فرایند نامگذاری تمام موارد در کمیســیون 
اصلی مطرح و پس از بحث و تبادل نظر با اعضا و 
مدعوین حاضر در کمیسیون، تصمیمات نهایی 

گرفته می شود.
اگر پیشنهاد از سوی سازمان، نهاد 

و... باشد چه فرایندی را باید طی کنند؟ 
درخواست های سازمان ها، دستگاه ها و نهادهای 
دولتی، عمومی و خصوصی در این مورد به دفتر 
رئیس کمیسیون نامگذاری معابر ارسال می شود و 
پس از بررسی و تأیید در کمیته نظارتی نامگذاری 
معابر جهت طی فرایند انتخاب معبر مناســب یا 
بررسی کارشناسی معبر پیشنهادی به دبیرخانه 

اجرایی کمیسیون در شهرداری ارسال می شود.

زینب زینال زادهنگاه
روزنامه نگار

آزادسازی 148هکتار 
از پادگان های تهران در 20ماه

گزارش همشهری از روند انتقال زمین پادگان های پایتخت 
به شهرداری که موجب افزایش امکانات شهری می شود

پادگان 06

خیابان پاسداران

نیروی زمینی ارتش

24آبان 1401

52 هکتار

صنایع 
جنگ افزارسازی 

ساصد

خیابان پیروزی

وزارت دفاع

بهمن 1400

17 هکتار

پادگان 
دوشان تپه

محله تهران نو

نیروی هوایی ارتش

6 ماه نخست سال 1402

79 هکتار

پادگان 
قلعه مرغی

محله جوادیه

ستاد نیروهای مسلح

25مهر 1388

300 هکتار

پادگان 
جی

خیابان 30متری جی

نیروی زمینی ارتش

8 بهمن 1391

76 هکتار

اراضی تلو

بزرگراه شهید بابایی

ارتش 
)به دستور رهبر انقلاب آزاد شد(

17 اسفند 1393

1400 هکتار

از سال 88 در پس تصویب قانون »فروش 
و انتقال پادگان ها و سایر اماکن نیروهای 
مسلح به خارج از حریم شهرها« توسط 
مجلس  شورای اسلامی روند مذاکره میان 
شهرداری تهران و نهادهای زیرمجموعه 
وزارت دفاع آغاز شد و نخستین اثر بزرگ 
آن در آزادسازی پادگان قلعه مرغی رخ 
داد. این فضای بــزرگ در جنوب غرب 
تهران که در اختیار ستاد نیروهای مسلح 
قرار داشت، طی توافقی به شهرداری 
تهران واگذار شد تا بزرگ ترین بوستان 
خاورمیانه با وسعت 300هکتار ساخته 
شــود. پس از آن در ســال 91فضای 
76هکتاری پادگان جی آزاد شد ولی 
این روند در سال های بعد به طور کامل 

متوقف ماند.
در دوره جدید مدیریت شــهری اما 
شرایط عوض شد و این توافق شرایط 
بهتری یافت؛ به طوری که در 20 ماه اخیر 
3توافق درباره خروج پادگان ها از شهر 

ایجاد شده اســت. یکی از آنها تملک 
پادگان06 ارتش در منطقه ۴ محدوده 
چهارراه پاسداران است که بناست در 
آینده فضای سبز مربوط به این زمین 
تحویل شــود. مورد دوم طبق توافقی 
که با وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح صورت گرفته، مقرر شد صنایع 
جنگ  افزارسازی در منطقه 13 خیابان 
پیروزی در اختیار شهرداری قرار بگیرد. 
این منطقه به لحاظ سرانه فضای سبز، 
آمار اندکی دارد و آزادســازی اراضی 
این منطقه می تواند تحول بزرگی در 
بهبود فضای سبز شهروندان ایجاد کند. 
همچنین پادگان دوشان تپه در منطقه 
13و 1۴ در 6 ماه نخست سال 1۴02 پس از 
تعیین وضعیت سهم شهرداری به فضای 
سبز و پارک شهر تهران تبدیل خواهد 
شد و آزادســازی این 3پادگان کمک 
بزرگی به افزایش سرانه های شهروندی 

می کند.

1۴سال انتقال

کاربری 
پادگان های 

آزاد شده

افزایش سرانه 
)فرهنگــی، ورزشــی، درمانــی، 

پارکینگ، آموزشی(

خیابان و بزرگراه

مترو

بوستان

مرکز خرید

میدانگاه

ساخت مسکن  در دوره جدید مدیریت شهری 1۴8هکتار از 
فضای پادگان های تهران در اختیار شهروندان 
قرار گرفته است. این مساحت در دل شهری 
نظیر تهران که ســرانه های شهروندی در آن 
هر سال محدود و محدودتر می شود، اقدامی 
ارزشمند اســت و می تواند کمک بزرگی به 
زیســت پذیری پایتخت کنــد. پیش از این 
3پادگان به فضای شهری افزوده شده بود و 
طی 20ماه اخیر نیز 3پادگان دیگر در اختیار 

شهرداری و شهروندان قرار گرفته بود.

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار
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3 منطقه 
ابوذر مختاری، مدیرعامل 
و  امــلاک  ســازمان 
شــهرداری  مستغلات 
ص  خصــو ر د ن  ا تهر
توافقــات انجام شــده 
برای انتقال پادگان ها و 
اماکن نیروهای مســلح 
گفت: »در یک سال ونیم 
گذشته موفق به توافق با 
3مجموعه درباره خروج 
پادگان هــا از 3منطقه 
شــدیم. تملک پادگان 
06 ارتــش در منطقــه 
۴ محــدوده چهــارراه 
پاســداران انجام شده و 
بناست در آینده فضای 
سبز مربوط به این زمین 
تحویل شــود. همچنین 
طبــق توافقی کــه با 
وزارت دفاع و پشتیبانی 
صورت  مسلح  نیروهای 
گرفت، مقرر شــد بیش 
جنــگ   11هکتــار  از 
افزارســازی در منطقه 
13 خیابــان پیروزی در 
اختیار شــهرداری قرار 
بگیرد. منطقه 13 به لحاظ 
سرانه فضای سبز، آمار 
پایینی را به ثبت رسانده 
و آزادســازی اراضــی 
ایــن منطقــه می تواند 
خدمت رســانی  بهبود 
به شــهروندان را در پی 
داشته باشــد. پادگان 
دوشــان تپه در منطقه 
13و1۴ بــه مســاحت 
79هکتار نیز در 6 ماه اول 
سال 1۴02 پس از تعیین 
وضعیت سهم شهرداری، 
۵1هکتار به فضای سبز و 
پارک شهر تهران تبدیل 

خواهد شد.«

2 پادگان 
تفاهمنامه ای میان ارتش 
جمهوری اسلامی ایران و 
شهرداری تهران با هدف 
تغییر کاربــری 2پادگان  
دوشــان تپه تهران و 06 
اوایل اردیبهشــت ماه 
ســال جاری منعقد شد. 
امیر ســیدعبدالرحیم 
موســوی، فرمانده کل 
ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در مراسم امضاي 
تفاهمنامه بــا تقدیر از 
فعالیت های شــهرداری 
در تعامل با ارتش گفت: 
»در دوره مدیریت شهری 
جدید گره هایی که بعضا 
قدمتی 10 ســاله دارد با 
همت مجمــوع  مدیران 
شــهرداری باز می شود. 
تعامل به وجود آمده میان 
ارتش و شهرداری اتفاق 
خوبی است و ان شاءالله در 
جلسه ای که با مقام معظم 
رهبری خواهم داشــت 
گزارش ایــن اقدامات 
مثبت را به ایشــان نیز 
خواهــم داد.« علیرضا 
زاکانی، شــهردار تهران 
هم گفت که همکاری میان 
شــهرداری و ارتش باید 
ادامه دار باشد و در آینده 
تسریع  تلاشــمان  نیز 
بخشــیدن به این مسیر 

است.

3 مجموعه 
پــروژه ادامــه بزرگراه 
یادگار امام)ره( ازجمله 
پروژه هایی است که پس 
از تفاهم شــهرداری با 
3مجموعه وزارت دفاع، 
ارتــش و وزارت آموزش 
و پرورش اجرایی شــده 
اســت. به گفته علیرضا 
زاکانی، شــهردار تهران 
بهره برداری از این پروژه 
سبب گشــایش زیادی 
در بحث ترافیکی غرب 
تهران می شــود. پروژه 
ادامه یادگار امام)ره( از 
میدان جی تا فتح آغاز و 
در ادامه تا میدان بهار و 
بزرگراه شهید بروجردی 

ادامه خواهد یافت.

موقعیت توافق

مالک مساحت


